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قنات زارچ که به زباله دانی تبدیل شده بود 
با همت مسئولان دوباره احیا شد.

 مدير پايگاه ميراث جهاني قنات زارچ گفت: اين 
قنات با قدمت 3 هزار ســال در سال 95 به عنوان 
طولاني ترين قنات جهان در فهرست ميراث جهاني 

يونسکو به ثبت رسيد.
ابراهيم کاظم نژند افزود: اين ميراث جهاني که 
تا چند سال پيش در زمره قنات هاي مرده شناخته 
مي شد و محلي شده بود براي دفع فاضلاب اکنون 
با همکاري دستگاه هاي ذي ربط در حال احياست.

وی گفــت: اکنون با احياء ايــن قنات آب آن 
افزايش يافته و نظر گردشگران زيادي به اين ميراث 

جهاني جلب شده است.
بر اساس آمار ها بيش از 40 هزار رشته قنات در 
ايران وجود دارد که 75 درصد از قنات هاي جهان 
را شــامل مي شــود و از اين تعداد بيش از 3 هزار 

رشته قنات در استان يزد وجود دارد.

مسکن  بنیاد  روستایی  عمران  معاون 
استان کرمانشاه گفت:  16 روستای مناطق 
به جا می شود که  زلزله زده کرمانشاه جا 
برای جابجایی این تعداد روستا 1۲ میلیارد 

تومان در نظر گرفته شده است.
 نصوری گفت: اين ۱۶ روســتا با جابجايی 
۱۶ روستای مناطق زلزله زده  مشکلاتی از جمله 
ريزش ســنگ، رانش زمين، صعب العبور بودن 
مسير و سست بودن زمين مواجه هستند و کار 

جابه جايی آنها هم اکنون در حال انجام است.
در  روســتا ها  ايــن  کــرد:  تصريــح  وی 
شهرســتان های کرمانشــاه، ثــلاث باباجانی، 
دالاهو، ســرپل ذهاب و گيلانغرب قرار دارند و 
جمعيت هر يک از آنها متغير بوده و از ۲0 خانوار 

تا ۱00 خانوار است.
معاون عمران روستايی بنياد مسکن استان 

کرمانشاه اعتبار لحاظ شده برای جابجايی اين 
تعداد روستا را ۱۲ ميليارد تومان اعلام و تصريح 
کرد: از محل اين اعتبار کار جابجايی بخشی از 
۱7 روستای ديگر استان و نيز رفع مخاطره از 
محل استقرار ۲۲ روستای ديگر استان نيز در 

دستور کار قرار گرفته است. 
نصوری با بيان اينکه روستا های ديگری نيز 
در استان هســتند که نياز به جابه جايی دارند 
گفت: شناسايی اين روستا ها نياز به کار مطالعاتی 

دارد که انجام آن نيز اعتبار می خواهد.
اين مسئول افزود: برای ۱۶ روستای مذکور 
مکانی در نزديکی همان روستا ها مشخص شده و 
طرح هادی و انجام کار های زيربنايی و شن ريزی 
و خيابان کشی انجام شده و پس از آن ساخت و 
ساز خانه های روستايی به کمک اهالی و ستاد 

بازسازی انجام می شود.

اهواز- خبرنگار کيهان:
سرپرست اداره کل میراث فرهنگی خوزستان گفت: دو اثر 
صنایع دستی از خوزستان مهر اصالت یونسکو دریافت کردند.

سيدحکمت اله موسوی اظهار کرد: در داوری سال 9۶، ۱4 اثر از 
۱۲ صنعتگر خوزستانی موفق به دريافت نشان ملی مرغوبيت صنايع 
دستی شدند که از ميان آنها 5 اثر از 4 هنرمند کانديد دريافت »مهر  

اصالت يونسکو« شدند.
وی ادامه داد: از اين تعداد، آثاری که موفق به دريافت »مهر اصالت 
يونسکو« شدند، »چوقابافی« اثر »محترم خسروی« و »کپوبافی« اثر 

»زينت ظهيرنيا« بودند.
موسوی افزود: آثاری که در شورای جهانی صنايع دستی انتخاب 
می شــوند از لحاظ مواردی نظير مرغوبيت، اصالت، نوآوری، قابليت 
بازاريابی و سازگاری با محيط زيست دارای ويژگی های خاصی هستند 

که آنها را از ساير محصولات صنايع دستی متمايز می کند.
سرپرست اداره کل ميراث فرهنگی خوزستان تصريح کرد: اين 
آثار ريشه در فرهنگ بومی منطقه دارند و اين آثار از لحاظ کيفيت، 
خلاقيت در مواد اوليه، نقش، فرم و مواردی از اين دســت و قابليت 

بازاريابی آثاری ارزشمند هستند.

آغاز ساخت
 نخستین نیروگاه خورشیدی البرز

عملیات ساخت نخستین نیروگاه خورشیدی استان البرز 
با مشارکت سرمایه گذار خارجی در شهرستان اشتهارد آغاز 

شد.
اين نيروگاه به ظرفيت 50 مگاوات با مشارکت بخش خصوصی 
و شرکت سرمايه گذار کشور چين در سطح يکصد هکتار از اراضی 

روستای پلنگ آباد شهرستان اشتهارد ساخته می شود.
بــرای احداث اين نيروگاه 50 ميليون يورو از محل آورده های 

بخش خصوصی و شرکت سرمايه گذار خارجی هزينه خواهد شد.
طبق پيش بينی، اين نيروگاه تا يکسال آينده تکميل و وارد مدار 
بهره برداری می شود ضمن آنکه تا ۱00 مگاوات قابل توسعه است.

با توجه به محدوديت منابع آبی، ســوخت های فسيلی و هزينه 
بالای نيروگاه های سيکل ترکيبی، گازی و آبی، احداث نيروگاه های 

خورشيدی از اولويت ها است.
به گفته وزير نيرو، ايران دارای بهترين وضعيت جغرافيايی برای 
بهره گيری از سوخت پاک خورشيدی است و راه اندازی سيستم های 
توليدکننده اين نوع انرژی توسط مردم و بخش خصوصی حمايت 

می شود.

نرخ بیکاری در اصفهان 
افزایش یافت

نرخ بیکاری در استان اصفهان در تابستان سال جاری 
15درصد بود که بنابر گزارش مرکز آمار ایران نســبت 
به مدت مشابه ســال گذشته که 13/6 بود 11/4درصد 

افزایش یافته است.
اين در حالی اســت که نرخ بيکاری استان اصفهان در بهار 
امســال ۱3/3درصد بود و نسبت به فصل مشابه سال گذشته 

۲/8درصد کاهش يافت. 
براساس اين شاخص، اصفهان در تابستان امسال ميان ساير 
استان ها پس از کرمانشاه )۱۶/4(، خوزستان )۱5/۶(، کهگيلويه 
و بويراحمد )۱5/5( و سيستان و بلوچستان )۱5/3( در جايگاه 

پنجم قرار گرفته است. 
رتبه نرخ بيکاری اصفهان در ميان استان ها در بهار امسال 

نهم بود. 
ميانگين نرخ بيکاری در کشور در تابستان امسال ۱۲/۲درصد 

اعلام شده در حالی که در تابستان گذشته ۱۱/5درصد بود. 
با مقايســه نرخ بيکاری تابســتان 97 با مدت مشابه سال 
گذشته مشخص می شود که نرخ بيکاری در ۲۱ استان کشور 
افزايش، در 9 استان کشور کاهش يافته و در يک استان ثابت 

باقی مانده است. 
کمترين نــرخ بيکاری نيز مربوط به اســتان های همدان 
)۶/5درصد(، سمنان )7/۱درصد(، زنجان )7/۱درصد(، اردبيل 

)7/5درصد( و فارس )8/7 درصد( است. 
بررسی آمار جديد نشــان می دهد که نرخ بيکاری در ۱4 
استان کشور از ميانگين نرخ بيکاری در کل کشور بالاتر و در ۱7 
استان کشور از ميانگين نرخ بيکاری در کل کشور پايين تر است. 
معاون آمار و اطلاعات ســازمان مديريــت و برنامه ريزی 
اصفهان درباره آمار جديد گفت: با وجودی که نرخ بيکاری در 
اين اســتان در يک سال گذشته روند نزولی پيدا کرده بود اما 

تابستان امسال افزايش يافت. 
محمدرضــا لعلی افزود: ۲ عامــل مهم در افزايش اين نرخ 
تاثير داشتند که شامل افزايش نرخ مشارکت اقتصادی و اعمال 
آمار و ارقام جديد جمعيتی در محاسبه شاخص مذکور توسط 

مرکز آمار است. 
لعلی با بيان اينکه نرخ مشــارکت اقتصادی استان از 4۱/5 
در تابستان گذشته به 44/9 درصد در سال جاری افزايش يافته 
اســت، تصريح کرد: اين افزايش به معنای بيشتر شدن عرضه 

نيروی متقاضی کار است.
کارشناســان، دلايلی ماننــد بالا بودن نــرخ مهاجرت و 
خشکسالی يک دهه گذشته را از جمله دلايل بالاتر بودن نرخ 
بيکاری استان اصفهان در مقايسه با متوسط کشوری می دانند.

با پایان دولت های نهم و دهم به عنوان بانی اصلی 
پروژه مونوریل قم، این پروژه به بن بســت خورد و با 
حرکت لاک پشــتی پیش رفت و در نهایت با مصوبه 
اخیر شورای شــهر قم دیگر هیچ اعتباری برای این 

پروژه اختصاص نخواهد یافت.
مردادمــاه 88 پس از ماه ها مطالعات و پيگيری، کلنگ 
عمليات اجرايــی مونوريل قم آغاز شــد. در همان ابتدای 
عمليــات اجرايی پروژه، اما و اگرهای فراوانی پيرامون آن و 
حول مطالعات و مسيريابی صورت گرفته انجام شد که اين 
مســائل تقريبا يکسال پروژه را با سرعت پايينی پيش برد، 
اما حدود يک ســال بعد عزم ويژه ای بر سرعت بخشيدن به 

عمليات اجرايی مونوريل و تکميل آن ايجاد شد.
قرار بود اين پروژه در سال 90 به بهره برداری برسد اما 
با قد علم کردن ستون های آن، واکنش ها و موضع گيری ها 
نسبت به اجرای آن شدت گرفت تا جايی که تکميل پروژه 
تحت الشعاع حواشی مرتبط با نحوه عبور از مقابل حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( قرار گرفت و به نوعی باز هم ســرعت 
پروژه پس از دو ســال کند شد. با مخالفت عبور مونوريل از 
مقابل حرم حضرت معصومه)س( و تاکيد بر عبور آن از زير 
ســطح از سوی متولی آستان قدس حضرت معصومه )س( 
مبنی بر جلوگيری از خدشــه وارد شدن به حريم امن حرم 
مطهــر با اجرای پروژه مونوريل، موجب شــد اين بار ديگر 
مونوريل در قالب يــک پروژه نيمه کاره در قم باقی بماند و 
تنها تعدادی کارگر در بخش هايی از پروژه مشــغول به کار 
باشند. با وجود اينکه مناقصه ها برای ادامه مسير مونوريل تا 
پرديسان نيز انجام شده بود، تصريح بر لزوم اجرای اين پروژه 
محدودتر شــد تا جايی که با روی کار آمدن دولت يازدهم 
به کلی، حتی زمزمه های جمع آوری ستون های مونوريل از 

زبان وزير راه و برخی مسئولان کشوری به گوش رسيد.
زمانی که در سال 88 کلنگ احداث مونوريل در قم بر 
زمين زده  شد، پيش بينی هزينه حدود ۱80 ميليارد تومانی 
و مــدت زمان اجرای 30 ماهه به طــول حدود ۶ کيلومتر 
حدفاصــل بزرگراه اميرکبير تا مصلی قم می شــد اما امروز 
قريب بــه ۱۱0 ماه از آغاز عمليــات عمرانی اين پروژه در 

اقدامات  دربــاره  ســرپل ذهاب  فرماندار 
چهره های شناخته شــده در مناطق زلزله زده 
در طول یکسال گذشــته خاطرنشان کرد: به 
تمام هنرپیشــه ها، ورزشــکاران و چهره های 
به عنوان سلبریتی  شناخته شده اجتماعی که 
مطرح هستند، اعلام کردیم تمایل داریم با آنها 
درخصوص بازســازی مناطق زلزله زده همکاری 
داشته باشــیم، اما با توجه به اعلام آمادگی ما 
برای همکاری های مشترک، تمایلی از سوی این 
افراد برای کمک در روند اجرایی بازسازی مناطق 

زلزله زده تاکنون دیده نشده است.
محبت جمالی نيا با بيان اينکه از اقدامات ديگر افراد 
شاخص مطلع نيستيم، يادآور شد: تمام سلبريتی هايی 
که در منطقه در حال انجام ساخت وساز مسکن برای 
زلزله زدگان هستند، از محل تسهيلات بانکی زلزله زدگان 

نيز استفاده می کنند.

وی با  اشاره به اينکه قراردادهايی بين خير و مالک 
وجود دارد که هيچکس جز آنها دخل و تصرف و نقشی 
در آنها ندارند، گفت: مالک می تواند با تســهيلاتی که 
دولت به آنها داده، اقدام به ساخت واحد 80 متری کند و 
در صورتی هم که تمايل به واحد بزرگ تر باشد، می تواند 
با کمک خيرين و ســلبريتی ها واحدهای بزرگ تری 
برای خــود آماده کند. تا جايی که مــا اطلاع داريم، 
اکثر سلبريتی هايی که در منطقه اقدام به ساخت وساز 
مسکن برای زلزله زدگان می کنند از تسهيلات اعتباری 
کــه دولت در اختيار زلزله زدگان قرار داده اســت نيز 

استفاده  کرده اند.
وی ادامه داد: هر کســی که تمايل به بازســازی 
واحد مســکونی داشته در اين مدت يک ساله اقدام به 
تشــکيل پرونده کرده اســت و به بانک برای دريافت 
تسهيلات معرفی شده و در حوزه روستايی هم بيش از 
95 درصد اقدامات انجام شــده  و روند ساخت وساز در 

حال اتمام است.
فرماندار سرپل ذهاب با  اشاره به رشد ساختمان سازی 
پــس از زلزله در اين منطقه ادامــه داد: پس از زلزله 
ساختمان ها از يک طبقه به دو طبقه و بيشتر افزايش 
پيدا کرده و ميانگين تراکم در حال حاضر ســه طبقه 

است. 
جمالی نيا با  اشــاره بــه افزايش تورم در کشــور 
خاطرنشان کرد: تورم و افزايش قيمت مصالح ساختمانی 
و نابسامانی اقتصادی در روند ساخت و ساز تاثيرگذار 
بوده اســت و تاکنــون بيش از ۱0 هــزار و 850 واحد 
تعميری در داخل شهر که قابل سکونت نبودند، پايان 
کار تعميرات دريافت کرده اند و مستاجران و مالکان به 
داخل منازل بازگشــته اند، اما افرادی که همچنان در 
داخل شــهر در کانکس زندگی می کنند، مستاجران 
واحدهای تخريبی هســتند که دولت بــرای آنها نيز 
تدابيری انديشيده است تا در صورت دارا بودن شرايط 

لازم، بتوانند صاحبخانه شــوند و از محل اعتبارات در 
نظر گرفته شده برای زلزله زدگان برای اين افراد نيز با 
مشارکت خودشان خانه ای ساخته و به آنها واگذار شود.
فرماندار ســرپل ذهاب گفت: بازسازی بيمارستان 
805 تختخوابی که کاملا تخريب شــده بود، در حال 

انجام است.
وی درخصوص مدارس نيز گفت: در سرپل ذهاب 
مدارس کانکسی در شهر نداريم. بيش از 57 باب مدرسه 
توســط اداره کل نوسازی مدارس و خيرين منطقه در 
حال بازســازی است و در ســال تحصيلی آينده قطعا 
تمام مدارس در حوزه شــهری و روســتايی بازسازی 

شده خواهد بود.
وی تصريح کرد: در روستاها کانکس به عنوان يک 
ســازه پيش ساخته به عنوان مدرسه استفاده می شود، 
اما در ســال آينده در تمام روســتاها مشکل مدرسه 

برطرف خواهد شد.

نماینده مردم بندرانزلی در مجلس گفت:  
برخی از دستگاه های دولتی با استفاده از اهرم 
قدرت و رانت سواحل دریای خزر در گیلان را 

به تصرف خود درآورده اند.
حسن خســته بند اظهار داشت:  در خلال عدم 
کنترل دقيق و مستمر متوليان حوزه نظارت،  برخی 
از دســتگاه های دولتی با استفاده از دو اهرم قدرت 
و رانت به مناطق وسيعی از سواحل دريای خزر در 
اســتان گيلان تجاوز کرده و آن را به تصرف خود 

درآورده اند.
وی با بيان اينکه کسی حق تجاوز به حريم ۶0 
متری ســواحل را ندارد افزود: به دليل عدم نظارت 
کافی دســتگاه های مکلف،  تخلفات بسيار زيادی 
در حوزه تجــاوز به حريم دريا و ســواحل گيلان 
رخ می دهد و بســياری از دســتگاه های دولتی و 
شهرداری های استان در اين تخلفات نقش اساسی 

دارند.

ماشین آلات خدمات رسان گیلان 
فرسوده است

رحيم آباد رودسر- خبرنگار کيهان:
50 درصد ماشــین آلات دستگاه های خدمات رسان 

استان گیلان فرسوده و قدیمی است.
سرپرست معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری گيلان 
در جلسه ستاد مديريت بحران شهرستان رودسر با بيان اينکه 
گيلان از استان های حادثه خيز کشور است، اظهار داشت: 50 
درصد ماشين آلات دستگاه های خدمات رسان اين استان قابل 
اســتفاده نبوده و به روز نيست و اين موضوع سبب شده تا در 
مواقع بروز حوادث نتوانيم به درســتی به مردم خدمات رسانی 

کنيم.
علی اوســط اکبری مقدم در ادامه گفت: در 5 ســال اخير 
رودخانه های گيلان ســاماندهی نشده و از طرف ديگر جاده و 
پل های اســتان نيز در بستر رودخانه ها ساخته شده اند که اين 

امر در زمان بارندگی ها، عامل طغيان رودخانه ها می شود.
وی به تخريــب 85 درصدی ســردهنه رودخانه های ۱۲ 
شهرســتان گيلان بر اثر وقوع ســيل اشاره کرد و افزود: بر اثر 
ســيلاب ناشــی از بارندگی های اخير در گيلان بيش از ۱00 
کيلومتر از جاده های اين استان که در حريم رودخانه بودند از 

بين رفته و يا دچار آسيب شدند.
سرپرست معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری گيلان 
خاطرنشــان ساخت: ســيلاب بيش از 7 هزار ميليارد ريال به 
استان گيلان خسارت وارد کرده که برای جبران اين خسارات 

نياز به منابع مالی داريم.

اصفهان- خبرنگار کيهان:
معاون عمرانی شهرداری اصفهان طی 
یک سال گذشته اجرای 600 میلیارد تومان 

پروژه عمرانی را به پایان رساند.
ايرج مظفر اظهار داشت: بيش از ۲۲7 پروژه 
ديگر در حال حاضر در سطح شهر اصفهان در 

حال اجرا است.
وی تصريــح کــرد: تقاطع اشــکاوند در 
دوربرگردان خروجی ســالن اجلاس ســران 
همزمان با ۲ کيلومتر از رينگ چهارم ساخته 

شــده و آماده بهره برداری است و در منطقه ۶ 
نيــز طرح پارک پرديس هنر، با متراژ 80 هزار 
مترمربع در حال ساخت است که در حال حاضر 
70 درصد پيشرفت فيزيکی داشته و تا دو ماه 

آينده به بهره برداری می رسد.
مظفر با اشاره به ساخت فرهنگسرا در منطقه 
حصه اصفهان گفت: در اين پروژه سه هزار متر 
آمفی  تئاتر در فضای روباز، همچنين گلخانه، 
بــاغ گل ها و فضای تفريحی- فرهنگی در نظر 
گرفته شده و تاکنون ۲0 ميليارد تومان برای 

اين پروژه هزينه شــده است و در منطقه ۱0 
فرهنگسرای ديگری ويژه کودکان و نوجوانان 
نيز در دســت ساخت است که تا دو ماه آينده 

به بهره برداری می رسد.
مظفر افزود: ســالن سرپوشيده فرهنگی- 
ورزشــی »مادر و کودک« در خيابان محتشم 
کاشــانی با اعتبار 850 ميليــون ريال آماده 
بهره برداری است و هم اکنون در مجموع 400 
ميليارد تومان پروژه عمرانی در شهر اصفهان 

در دست اقدام است.

ساری - خبرنگار کيهان:
با تجهیزات مدرن  آمبولانس جدید  11 دســتگاه 
بیمارستانی و درمانی به اورژانس 115 مازندران افزوده 

شد.
رئيس دانشگاه علوم پزشکی مازندران در حاشيه واگذاری 
آمبولانس هــا به اورژانس ۱5 ۱ مازندران قيمت هر يک از اين 
آمبولانس هــا را يک ميليارد و 300 ميليون تومان اعلام کرد 
و گفــت: برای خريد ۱۱ آمبولانس بيش از ۱4 ميليارد تومان 
از ســوی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی 

مازندران هزينه شده است.
عباس موســوی با بيان اينکه آمبولانس های جديد دارای 
اســتانداردهای بين المللی و جهانی اســت، افزود: اين تعداد 
آمبولانس  با قابليت های ويژه خدمات رسانی به بيماران قلبی، 
تجهيزات مدرن بيمارســتانی و درمانی شامل دستگاه شوک 
قلبی، تنفس مصنوعی، مانيتورينگ قلبی، سی سی يو، آی سی يو 

در مدار خدمات رسانی اورژانس ۱۱5 قرار گرفت.
وی با بيان اينکه با تحويل اين آمبولانس ها خدمات رسانی 
مطلوب در پايگاه های اورژانس جاده ای انجام می شود. افزود: اين 
آمبولانس ها به ۱۱ مرکز فوريت های پزشکی در شهرستان های 
قائم شــهر، نکا، محمودآباد، آمل، ســوادکوه، چالوس، ساری، 

بابلسر، فريدونکنار، رامسرو بهشهر تحويل داده می شود.
موسوی به 89 پايگاه جاده ای و شهری و يک پايگاه اورژانس 
هوايی استان اشــاره کرد و گفت: با ورود اين آمبولانس های 
جديد، مازندران با ۱37 آمبولانس و يک بالگرد خدمات اورژانس 
پيش بيمارستانی را به مصدومان جاده ای و بيماران به صورت 

شبانه روزی ارائه می کند.

مرکز جامع بیماران خاص 
سیرجان به بهره برداری رسید

مرکز جامع بیماران خاص سیرجان از طریق ویدئو کنفرانس توسط 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی افتتاح و به بهره برداری رسید.
رئيس  دانشکده علوم پزشکی سيرجان در مراسم افتتاح اين طرح درمانی 
گفت : مرکز ياد شده در 900 مترمربع زيربنا ساخته شده که ۶00 مترمربع آن 
به بخش دياليز و 300 مترمربع ديگر به بخش تالاسمی اختصاص يافته است. 
مسعود محمدی افزود: ساخت و تجهيز اين مرکز 50 ميليارد ريال از محل 

کمک خيرين و اعتبارات دولتی هزينه در برداشته است. 
بــه گفته محمــدی در اين مرکز خدمات اختصاصــی درمانی همچون 
دندانپزشکی، فيزيوتراپی، راديولوژی، گوش و حلق و بينی، اورولوژی، ارتوپدی 

و داخلی برای بيماران خاص ارائه می شود. 
شهرستان سيرجان دارای 450 نفر بيمار خاص اعم از ام اس، تالاسمی، 
همودياليز و هموفيلی اســت که اين مرکز نقش موثری در خدمات درمانی 

به اين بيماران دارد.

تحویل 11 دستگاه
 آمبولانس جدید به ناوگان 
فوریت های پزشکی مازندران

نماینده مجلس اعلام کرد

تصرف سواحل گیلان از سوی برخی دستگاه های دولتی

عضو کميسيون عمران مجلس تصريح کرد:  در 
حال حاضر برخی از شــهرداری ها برای رسيدن به 
مقاصد خود با سوءاستفاده از غيبت مأموران نظارتی 

و يا بعضاً با زد و بند با اين افراد تخلفات زيادی را در 
حوزه سواحل گيلان مرتکب می شوند و به راحتی به 

حريم قانونی ۶0 متر دريا تجاوز می کنند.

وی ابراز داشت:  در اين برهه زمانی که به راحتی 
دستگاه های دولتی و بعضاً شهرداری ها که خود بايد 
نماد قانون گرايی باشــند دست به چنين تخلفات 
آشــکاری در حوزه سواحل دريا می زنند به راستی 

چه توقعی می توان از مردم عادی داشت.
نماينــده مــردم بندرانزلی عنوان کــرد: برای 
آزادســازی ســواحل دريا در درجه نخســت بايد 
دستگاه های دولتی از انجام اين کار منع و به شدت 

با تخلفات آنان برخورد شود.
خسته بند گفت: با وجود همه اقدامات انجام شده 
و تخريب  ســازه های غيرقانونی توسط دستگاه های 
نظارتی،  پديده تجاوز به حريم قانونی ســواحل دريا 
همچنان در استان های شــمالی به ويژه در گيلان 
خودنمايی می کند و تــا زمانی که اين برخوردهای 
قانونی به صورت مقطعی و بدون استمرار در جريان 
است نمی توان انتظار داشت حريم سواحل دريای خزر 
در گيلان از تجاوز گسترده متخلفان در امان بماند.

فرماندار سرپل ذهاب:

چهره های مشهور برای بازسازی مناطق زلزله زده همکاری نکردند

همدان - خبرنگار کيهان:
مدیر امور آب و فاضلاب روستایی شهرستان 
همــدان گفت: ایجاد شــبکه های جمع آوری 
فاضلاب در روستاهای هدف گردشگری سولان، 
توئیجین، مویجین و برفجین هم اکنون در حال 

انجام است.
کمال حســنی اظهار کرد: فاز نخست جمع آوری 
پســاب فاضلاب از شــهر مريانج به سمت روستاهای 
هدف گردشگری مذکور، با اعتباری بالغ بر ۱ ميليارد 

و 700 ميليون تومان آغاز شده است.
وی گفت: ســال جاری در راســتای آبرسانی به 
روســتاهای بخش مرکزی، شــرکت آب و فاضلاب 
روســتايی، با اجرای ۱0 کيلومتر خط انتقال، توانست 
آب آشاميدنی روستای ورکانه را از منطقه کلاه قاضی 

تامين کند.
حسنی همچنين عنوان کرد: تامين آب آشاميدنی  
روســتای علی آباد ورکانه نيز با حفر يک حلقه چاه در 
بالا دست روستا امکان پذير شد که با بهسازی و انتقال 
آب چاه مذکور به داخل روستا، مشکل آب آشاميدنی 

مردم مرتفع شد.
وی ضمن اشاره به پروژه آبرسانی به روستای باغچه 
خاطرنشان کرد: اين روســتا يکی از روستاهای فاقد 
تاسيسات بود که با صرف 450 ميليون تومان اعتبار، 
فاز نخست آبرسانی در حال حاضر به اتمام رسيده است.
مدير امور آب و فاضلاب روستايی شهرستان همدان 
با اشاره به فرسودگی  شبکه های آبرسانی در روستای 
تفريجان نيز بيان کرد: در راســتای حل اين مشکل، 
چيزی در حدود ۱۶ کيلومتر شبکه با اعتباری بالغ بر 

۱ ميليارد تومان در حال انجام است.

ایجاد شبکه های 
جمع آوری فاضلاب

 در روستاهای همدان

احیای دوباره طولانی ترین ۱۶ روستای مناطق زلزله زده کرمانشاه جابه جا می شود
قنات جهان

معاون شهردار اصفهان:

227 پروژه عمرانی اصفهان در دست اجراست

مونوریل قم در ایستگاه آخر!

*  با گذشت قریب به ۱۱۰ ماه از آغاز عملیات عمرانی پروژه مونوریل قم 
و صرف بیش از ۲۰۰ میلیارد تومان هزینه ادامه این پروژه متوقف شد.

اين شــهر گذشته و بيش از ۲00 ميليارد تومان نيز هزينه 
صورت گرفته و هنوز بخشــی از آنکه طبق وعده مديران به 
طول 4/7 کيلومتر قرار بود يک يا دو سال قبل افتتاح شود 

همچنان نيمه کاره است.
بعد از حدود ۱0 سال از آغاز عمليات اجرايی مونوريل، 
مديران، مســئولان و کارشناسانی که بعضا همچنان بر سر 
کار هستند ديگر با تغيير دولت و ايجاد جو کاملا منفی عليه 
مونوريل، جرأت دفاع از آن را ندارند و شورای شهر سوم قم، 
نمايندگان مجلس هشتم، شهردار و استاندار وقت که مستقيم 
در تصويب و اجرايی شــدن اين پروژه نقش داشــته اند هم 
مسئول هستند و حرفی نزده اند و از اينکه کسی پاسخگوی 
مــردم درخصوص اين پروژه که برای مردم به يک مصيبت 

تبديل شده است.
۲00 میلیارد تومان پول مردم بر باد رفت

با هزينه گزافی که برای مونوريل شــد، می شد مترو را 
تکميل کرد يا شــايد فرودگاه قم را افتتاح کرد و بسياری از 
خيابان هايی که نيمه کاره مانــده و به دليل کمبود اعتبار 

امکان بازگشــايی آنها نيست، به اتمام رساند. ۲00 ميليارد 
تومان، تقريبا يک چهارم بودجه شــهرداری قم در سال 90 
بوده است که با آن طی اين سال ها گره بسياری از پروژه های 
نيمه کاره باز می شد و مصيبتی چون مونوريل نيز روی دست 

شهر باقی نمی ماند.
در دوره دولت يازدهم و دوازدهم گفت وگوهای فراوانی 
درخصوص تعيين تکليف مونوريل صورت گرفت و با توجه 
به اينکه دولت کاملا با ادامه پروژه مخالف بود، شــهرداری 
پيگيری هايی برای تکميل آن داشــت و قول هايی نيز داده 
شــد از جمله آنکه پروژه کاربری گردشگری پيدا کند و تا 
ميدان مطهری افتتاح شــود اما بالاخره شورای شهر قم در 
جلسه اخير خود تير خلاص را به مونوريل زد و با رأی اعضا، 
اختصاص اعتبار توسط شهرداری برای تکميل مونوريل را 

ممنوع کرد.
مسئولان تنها افسوس می خورند

عبدالله جلالی رئيس شورای شهر در جلسه اخير اين شورا 
با تأکيد بر اينکه نظر شورای اسلامی شهر قم اين است که 

اعتقادی برای اختصاص اعتبار برای مونوريل ندارد گفته است: 
اين پروژه بدون توجيه اقتصادی است و توانايی جذب مسافر 
ندارد، افســوس می خوريم که چرا سرنوشت پروژه مونوريل 
به اينجا رسيده است، دولت به دنبال اختصاص اعتبار برای 
تکميل آن نيست، با وجود اينکه در اين زمينه تکليف دارد.
رئيس  شورای اسلامی شهر قم می افزايد: پروژه مونوريل 
قم در شورای اسلامی اين شهر به تصويب نرسيد به همين 
دليل توجيهی برای بررسی متمم قرارداد اين پروژه در شورا 

وجود ندارد.
اعتقادی به هزینه برای مونوریل نداریم

حسين اسلامی سخنگوی شورای اسلامی شهر قم نيز 
در اين جلسه با تأکيد بر اينکه شورا اعتقادی به هزينه حتی 
يک ريال ديگر در طرح مونوريل قم ندارد اظهار کرده است: 
با تغيير جايگاه های تبادل سفرهای مرتبط در شهر قم، اکنون 

تکميل مونوريل قم دارای توجيه نيست. 
پيش بينی می شود ۱00 ميليارد تومان ديگر برای تنها 
حدود 5 کيلومتر از پروژه مونوريل نياز باشــد که به اذعان 
برخی مسئولان و کارشناسان هيچ کارآيی  نيز نخواهد داشت 
و به همين خاطر شــورای شهر و مسئولان چشم خود را بر 
ميلياردها تومان هزينه صورت گرفته بســته اند، تا اين ۱00 

ميليارد در جيب مردم باقی بماند.
به گزارش فــارس، امروز ديگر چشــمان مردم قم به 
ستون های خشــک و بی روح و بيکار وسط رودخانه عادت 
کرده  اســت، خصوصا از زمانی که شــهرداری زير پايه های 
آن را گل کاری کــرده و اين پايه ها نيز به پايه پرچم تبديل 

شده است.
بانیان مونوریل پاسخگو باشند

بايد گفت که بيش از ۲00 ميليارد تومان با لج ولجبازی 
هزينه شد تا حدود ۲00 ستون مونوريل مقابل چشم  مردم 
سبز شود که نمادی از ناکارآمدی باشد. مردم قم اين انتظار 
را از مسئولان قوه قضائيه و سازمان بازرسی دارند که هرکس 
به هرشکل در آغاز اين پروژه و اين هزينه گزاف در آن دخيل 
بوده اند را پای ميز محاکمه کشانده و حقوق عامه جامعه را 

از آنها طلب کند.

دو اثر صنایع دستی خوزستان
 مهر اصالت یونسکو دریافت کردند

تخریب جنگل های زاگرس
رئیس مرکز جنگل های خارج از شمال سازمان جنگل ها، مراتع 
و آبخیزداری گفــت: بیش از یک میلیون و 430 هزار هکتار از 
جنگل های زاگرس دچار خشکیدگی، آفت و تخریب شده است. 
فريبرز غيبی ، در گفت و گو با ايرنا افزود: جنگل های زاگرس شــش 
ميليون هکتار از گستره جنگل های کشور را به خود اختصاص داده که 
از سال 87 تاکنون خشکيدگی اين جنگل ها رو به فزونی گذاشته است.
وی گفت: تغييرات اقليمی، گســترش آفت و بيماری، خشکسالی، 
آتش ســوزی، اجرای پروژه های عمرانــی و ريزگرد از مهم ترين عوامل 
تهديد و تخريب جنگل های زاگرس اســت که مديريت پايدار جنگل و 
مشارکت جوامع محلی از مهم ترين برنامه ها برای رفع معضل جنگل ها 

و به خصوص جنگل های زاگرس است.
غيبی افزود: به منظور توسعه جنگل های زاگرس و مقابله با تهديدها 
از جمله خشکسالی، برنامه خشکيدگی جنگل ها تهيه و تدوين شده است.

رئيس  مرکز جنگل های خارج از شــمال سازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخيزداری گفت: در اين طرح گونه های مقاوم جنگلی شناسايی و نسبت 
به تهيه بذر و توليد نهال از پايه های مقاوم و ســالم و احياء جنگل های 

مخروبه و احداث سامانه های آبگير اطراف درختان اقدام می شود.
غيبی با  اشــاره به بازديد از جنگل های بلوط چهارمحال وبختياری 
افزود: علاوه بر تهديد جنگل های زاگرس، آفت سوسک چوب يکی ديگر 

از عوامل تهديد درختان بلوط در اين استان است.
وی با تاکيد بر اينکه 50 هزار هکتار از جنگل های استان دچار آسيب 
شده است، اظهار داشــت: طرح تحقيقاتی آسيب شناسی جنگل های 

زاگرس با همکاری مرکز تحقيقات در حال اجراست.

انجام نخستین محموله صادرات کاشی 
با راه آهن از یزد 

مدیرکل راه آهن یزد گفت: نخستین محموله صادرات کاشی 
از این استان با استفاده از امکانات خطوط ریلی به بندر امیرآباد 
مازندران برای ارسال به قزاقستان در چارچوب تحقق اهداف 
اقتصاد مقاومتی، کاهش میزان مصرف سوخت و ترافیک راه های 

زمینی بارگیری شد.
سيد مصطفی داودی وزن اين محموله را يک هزار و ۱55 تن ذکر 

کرد که با استفاده از ۲۱ واگن مسقف بارگيری و ارسال شد. 
وی افزود: در آينده نزديک ۲۱ واگن محموله کاشــی به وزن يک 
هزار و 300 تن برای صادرات به خارج کشــور به بندر اميرآباد بهشهر 

بارگيری می شود. 
مديرکل راه آهن يزد تصريح کرد: اين استان، قطب توليد سراميک 
و کاشی کشــور است، برنامه هايی برای جذب و حمل بار با استفاده از 

ناوگان ريلی پيش بينی شد. 
مهرماه ســال ۱397 نيز برای نخســتين بار يک هزار تن ميلگرد 
توليد فولاد يزد از ايستگاه راه آهن مبارکه بافق برای صادرات به ترکيه 

به مقصد تبريز بارگيری شد. 
همچنين ۲۶۲ تن بار ميلگرد فولاد سرمد ابرکوه در بندر خشک 
پيشــگامان و با همکاری راه آهن يزد و شرکت ترکيب حمل ونقل 
به مقصد تبريز به منظور ســاخت بيمارستان يک هزار تختخوابی 

حمل شد.


